

Syllabus

Course description

Course title	LAW FOR PUBLIC INSTITUTIONS M2 LAW AND POLICY OF EUROPEAN AND INTERNATIONAL ORGANISATIONS
Course code	27608B
Scientific sector	IUS/14
Degree	Master in Public Policy and Innovative Governance
Semester and academic year	2nd semester a.y. 2024/2025
Year	1
Credits	6
Modular	Yes

Total lecturing hours	36
Total lab hours	-
Total exercise hours	-
Attendance	suggested, but not required
Prerequisites	not foreseen
Course page	https://www.unibz.it/it/faculties/economics-management/master-public-sector/

Specific educational objectives	<p>The course refers to the typical educational activities and belongs to the scientific area of Jurisprudence.</p> <p>It offers a comprehensive overview of the laws and policies of European and international organizations. Specifically, it aims to foster an understanding of how the legal frameworks of these organizations operate.</p> <p>Students will participate in exercises and case studies designed to simulate the real-world application of legal frameworks within European and international organizations.</p> <p>A special focus will be placed on developing the skills necessary for students to provide informed legal and policy advice, thereby preparing them for roles that require such expertise.</p>
--	---

Module 2	
Lecturer	Hannes Hofmeister office SER E304 hannes.hofmeister@unibz.it

	Tel: 0471/013482 https://www.unibz.it/en/faculties/economics-management/academic-staff/person/31313-hannes-herbert-viktor-hofmeister
Scientific sector of the lecturer	IUS/14
Teaching language	German
Office hours	18 hours
Lecturing assistant	Not foreseen
Teaching assistant	Not foreseen
Office hours	
List of topics covered	<p>The course will deal with the following topics: Law and policy of European and international organisations (processes, actors, norms); Students will also get a deeper understanding of how the international legal order operates and how norms are to be interpreted. Last but not least, the course will also address a number of topical policy issues facing European and international organisations (e.g. innovative models of governance for conflict resolution and prevention; digital governance on an int. level et alt.)</p>
Teaching format	Frontal lectures with ample opportunity for discussion.

Learning outcomes	<p>Knowledge and Understanding Students gain a comprehensive knowledge of the legal frameworks governing European and international organisations as well as the underlying principles of key policy areas. They know the structure and function of the international legal order, recognizing the interplay between law and policy and the current issues faced by these organisations.</p> <p>Applying Knowledge and Understanding: Students can identify, interpret, and apply relevant legal provisions from EU and international law to practical situations. They can critically engage with case studies, applying legal knowledge to both actual and hypothetical scenarios within the organisational context.</p> <p>Making Judgments Students can assess real-world situations in legal terms, making informed judgments that reflect an understanding of the broader socio-political and economic implications. They can evaluate the practical application of law and policy with a critical eye toward sustainable solutions within the organizational framework.</p> <p>Communication Skills Students can articulate complex legal concepts and policy</p>
--------------------------	--

	<p>recommendations effectively, adapting their communication style to suit a range of audiences, from specialist legal practitioners to non-specialist stakeholders. They can present legal arguments and policy analyses in a clear, coherent, and persuasive manner, employing appropriate technical language.</p> <p>Learning Skills Students are able to engage in self-directed learning to enhance their understanding of complex legal norms and issues, demonstrating the capacity for ongoing professional development. They engage autonomously with advanced legal texts and concepts, ensuring their ability to stay abreast of developments in European and international law and policy.</p>
<p>Assessment</p>	<p>Written: written exam with case studies to test knowledge application skills acquired during the course Knowledge and understanding: Whether students have developed a thorough knowledge and understanding of european and international law will be tested by way of so-called knowledge questions. Applying knowledge and understanding: Whether students have learned how to find, identify and use sources of relevant legal accounts in relation to european and international law will be tested by so-called problem questions/case studies. This will also show whether they have understood how to interpret complex legal provisions. Last but not least, it also exhibits their ability to apply their knowledge of european and international law to actual or hypothetical factual scenarios. Making Judgments: Whether students have learned how to make informed judgments will be examined by so-called problem questions/ case studies. Lastly, the assessment mode is the same for attending and non-attending students.</p>
<p>Assessment language</p>	<p>German – B1 is required to sit the exam</p>
<p>Evaluation criteria and criteria for awarding marks</p>	<p>Written exam: clarity of answers, mastery of language (both legal appropriateness, grammatical and logic), ability to summarize, evaluate, and establish relationships between topics.</p>
<p>Required readings</p>	<p>Streinz, Europarecht, 12 ed, 2023. Lorenzmayer, Völkerrecht, 3rd ed, 2016. The exact number of pages will be announced by the professor in class and published in the Reserve Collection once the course has commenced.</p>
<p>Supplementary readings</p>	<p>TBA</p>

Syllabus

Beschreibung der Lehrveranstaltung

Kurstitel	M-2 Recht und Politik der europäischen und internationalen Organisationen
Kurscode	27608B
Wissenschaftlicher Sektor	SECS-P/09
Degree	LM-63 Master in Politik öffentlicher Institutionen und innovativer Governance
Semester und akademisches Jahr	2. Semester 2024/2025
Jahr	1
Credits	6
Modular	Ja
Gesamte Vorlesungszeit	36
Gesamte Übungsstunden	Keine
Anwesenheit	empfohlen, aber nicht vorausgesetzt
Voraussetzungen	Keine
Kurseite	https://www.unibz.it/it/faculties/economics-management/master-public-sector/

Spezifische Bildungsziele	<p>Der Kurs bezieht sich auf die typischen Bildungsaktivitäten und gehört zum wissenschaftlichen Bereich der Jurisprudenz.</p> <p>Er bietet einen umfassenden Überblick über das Recht und die Politik der europäischen und internationalen Organisationen. Er zielt insbesondere darauf ab, ein Verständnis dafür zu entwickeln, wie die rechtlichen Rahmenbedingungen dieser Organisationen funktionieren.</p> <p>Die Studierenden werden an Übungen und Fallstudien teilnehmen, die die reale Anwendung der rechtlichen Rahmenbedingungen in europäischen und internationalen Organisationen simulieren sollen.</p> <p>Besonderes Augenmerk wird auf die Entwicklung der Fähigkeiten gelegt, die die Studierenden benötigen, um fundierte rechtliche und politische Beratung leisten zu können.</p>
----------------------------------	--

Modul 2	
Dozent	<p>Hannes Hofmeister office SER E304 hannes.hofmeister@unibz.it Tel: 0471/013482 https://www.unibz.it/de/faculties/economics-management/academic-staff/person/31313-hannes-</p>

	herbert-viktor-hofmeister
Sprache	Deutsch
Sprechstunde	18 Stunden nach Vereinbarung MySNS – Individual timetable Webpage: https://www.unibz.it/it/timetable/?sourceId=unibz&department=26&degree=14100
Lehrassistent	Keine
Unterrichtsform	Frontalunterricht mit Gelegenheit zur Diskussion.
Kursinhalte	<p>Der Kurs behandelt folgende Themen: Recht und Politik europäischer und internationaler Organisationen (Prozesse, Akteure, Normen); die Studierenden erhalten außerdem ein tieferes Verständnis dafür, wie die internationale Rechtsordnung funktioniert und wie Normen auszulegen sind. Nicht zuletzt wird sich der Kurs auch mit einer Reihe aktueller Themen befassen, mit denen europäische und internationale Organisationen konfrontiert sind (z.B. innovative Modelle des Regierens zur Konfliktlösung und -prävention; digitales Regieren auf internationaler Ebene etc.)</p>
Kursziele	<p>Wissen und Verstehen Die Studierenden erwerben ein umfassendes Wissen über die rechtlichen Rahmenbedingungen für europäische und internationale Organisationen sowie über die grundlegenden Prinzipien der wichtigsten Politikbereiche. Sie kennen den Aufbau und die Funktionsweise der internationalen Rechtsordnung und erkennen die Wechselwirkung zwischen Recht und Politik sowie die aktuellen Probleme, mit denen diese Organisationen konfrontiert sind.</p> <p>Anwendung von Wissen und Verstehen: Die Studierenden können relevante rechtliche Bestimmungen des internationalen Rechts identifizieren, interpretieren und auf praktische Situationen anwenden. Sie können sich kritisch mit Fallstudien auseinandersetzen und juristisches Wissen sowohl auf tatsächliche als auch auf hypothetische Szenarien im Organisationskontext anwenden.</p> <p>Urteile fällen Die Studierenden können reale Situationen in rechtlicher Hinsicht bewerten und fundierte Urteile fällen, die ein Verständnis für die umfassenderen soziopolitischen und wirtschaftlichen Auswirkungen widerspiegeln. Sie können die praktische Anwendung von Recht und Politik mit einem kritischen Blick auf nachhaltige Lösungen innerhalb des organisatorischen Rahmens bewerten.</p>

	<p>Kommunikationsfähigkeiten Die Studierenden sind in der Lage, komplexe rechtliche Konzepte und politische Empfehlungen effektiv zu formulieren und ihren Kommunikationsstil an ein breites Publikum anzupassen, von spezialisierten Juristen bis hin zu nicht spezialisierten Interessengruppen. Sie können rechtliche Argumente und politische Analysen in einer klaren, kohärenten und überzeugenden Art und Weise präsentieren und dabei eine angemessene Fachsprache verwenden.</p> <p>Lernfähigkeiten Die Studierenden sind in der Lage, sich selbständig weiterzubilden, um ihr Verständnis komplexer Rechtsnormen und -fragen zu vertiefen, und demonstrieren damit ihre Fähigkeit zur ständigen beruflichen Weiterentwicklung. Sie setzen sich selbstständig mit komplexen Rechtstexten und -konzepten auseinander.</p>
<p>Art der Prüfung</p>	<p>Für teilnehmende und nicht teilnehmende Studierende: Eine schriftliche Prüfung, bestehend aus Wissens- und Problemfragen sowie Fallstudien Wissen und Verständnis: Anhand von so genannten Wissensfragen wird geprüft, ob die Studierenden gründliche Kenntnisse und Verständnis des europäischen und internationalen Rechts entwickelt haben. Anwendung von Wissen und Verständnis: Ob die Studierenden gelernt haben, relevante Rechtsquellen in Bezug auf das europäische und internationale Recht zu finden, zu identifizieren und zu nutzen, wird durch sogenannte Problemfragen/Fallstudien geprüft. Dabei zeigt sich auch, ob sie verstanden haben, wie man komplexe Rechtsvorschriften auslegt. Nicht zuletzt zeigt sich hier auch ihre Fähigkeit, ihre Kenntnisse des europäischen und internationalen Rechts auf tatsächliche oder hypothetische Sachverhalte anzuwenden. Urteile fällen: Ob die Studierenden gelernt haben, fundierte Urteile zu fällen, wird durch so genannte Problemfragen/Fallstudien geprüft.</p>
<p>Prüfungssprache</p>	<p>Deutsch – B1</p>
<p>Bewertungskriterien und Kriterien für die Notenermittlung</p>	<p>Klarheit der Antworten, Beherrschung der Sprache (sowohl juristische Angemessenheit als auch Grammatik und Logik), Fähigkeit, Themen zusammenzufassen, zu bewerten und Beziehungen zwischen ihnen herzustellen.</p>
<p>Pflichtlektüre</p>	<p>Streinz, Europarecht, 12. Auflage, 2023. Lorenzmayr, Völkerrecht, 3. Aufl., 2016. Die genaue Seitenzahl wird vom Professor im Unterricht</p>

	bekannt gegeben und in der RC veröffentlicht, sobald der Kurs begonnen hat.
Zusätzliche Literatur	TBA